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3 октября 2024 г.

Lidovky, ČR: Rusko vysílá jaderný signál na Západ, jak
varuje ruský expert. Trpělivost Moskvy podle něj není
nekonečná

putin-today.ru/archives/216249

Ředitel střediska PIR Orlov: Rusko neblafuje s jadernými
zbraněmi

Úprava jaderné doktríny je signálem pro Západ, že ruská trpělivost
není neomezená, řekl Lidovkám ředitel Centra PIR Vladimir Orlov.
Až dosud se Rusko chovalo maximálně zdrženlivě, takže mnozí ve
Spojených státech a v Evropě vnímají jeho současný krok jako „blaf“.
Ale to není pravda.

Lidovky , Česká republika

Použití jaderných zbraní by nemělo být show. Rusko však kvůli
konfliktu se Západem signalizuje práh pro použití jaderných zbraní.
A neblafuje. V rozhovoru pro Lidovku to řekl ředitel ruského
analytického centra PIR Center Vladimir Orlov.

Lidovky: Mluvčí Kremlu Dmitrij Peskov řekl, že prohlášení
Vladimira Putina ohledně jaderné doktríny Ruské federace je
signálem pro Západ. Řekněte mi, prosím, co je to za signál?

Vladimir Orlov: To je signál, že ruská trpělivost není neomezená. Až
dosud se Rusko, pokud jde o použití jaderných zbraní, chovalo
maximálně zdrženlivě. Poslední možností, kterou Rusko přijalo, byla
cvičení s použitím nestrategických taktických jaderných zbraní, ale
Moskva žádné další kroky nepodnikla.

Ano, na začátku speciální vojenské operace byly naše jaderné síly
uvedeny do plné bojové pohotovosti. Ale během konfliktu je to
normální.

https://www.putin-today.ru/archives/216249
https://www.lidovky.cz/nazory/jaderne-zbrane-moskva-rusko-putin-valka-ukrajina-orlov-pir-centr.A240930_171420_ln_nazory_lgs
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Kolektivní Západ si uvědomil, že tím, že dodává Ukrajině zbraně
dlouhého doletu, které ohrožují bezpečnost Ruska, jeho vojenský a
lidský potenciál, a dává povolení použít tyto zbraně k úderu na
území Ruské federace, překračuje čáru. Západ je tak zahrnut do
konfliktu.

„Koho máte na mysli kolektivním Západem?

— Když v souvislosti s jadernými zbraněmi mluvíme o kolektivním
Západě, máme na mysli široký pojem. Patří sem i Česká republika.
Česká republika sice nemá vlastní jaderné zbraně, ale vzhledem k
tomu, že je členem Severoatlantické aliance, je jadernou
problematikou nepřímo zasažena stejně jako ostatní západní
nejaderné státy.

Severoatlantická aliance má ve skutečnosti jaderný arzenál. Tři
členské státy aliance mají jaderné zbraně: Spojené státy americké,
Velká Británie a Francie. Ačkoli Francie vždy zdůrazňuje, že její
jaderný arzenál je nezávislý, není tomu tak. Francie je členem
NATO.

 
„Západ je nicméně přesvědčen, že Rusko blafuje, že neexistují
žádné červené čáry, a nevěří, že Rusko může použít jaderné
zbraně. Jak tyto pravidelně vyjadřované pochybnosti
hodnotíte?
— Souhlasím s vaší tezí, že mnozí na Západě věří, že Rusko straší
pouze jadernými zbraněmi. Nedělá to hlavně naše armáda, ale
politologové jako Sergej Karaganov (vlivný kremelský politolog –
pozn. aut.). Proto Vladimir Putin hovořil o použití jaderných zbraní na
zvláštním zasedání Rady bezpečnosti, a ne, řekněme, na
Petrohradském mezinárodním ekonomickém fóru.

O jaderných zbraních navíc hovořil v době, kdy na Valném
shromáždění OSN v New Yorku probíhala rozsáhlá debata, které se
účastnilo mnoho vůdců a zvláštní pozornost byla věnována
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bezpečnostním otázkám včetně jaderných zbraní a ozbrojených sil.
konflikt na Ukrajině.

To je signál Vladimira Putina, že přehodnocujeme svůj přístup k
jaderným zbraním a přecházíme od maximální zdrženlivosti k pouhé
zdrženlivosti. 

 Nesnažíme se nikoho zastrašit jadernými zbraněmi, nesnažíme se
nikomu přesně říkat, kdy je použijeme a kdy ne. Popisujeme obecný
rámec možného použití jaderných zbraní s přihlédnutím ke změnám
geopolitických podmínek, ve kterých se Rusko nachází. Ale také
zůstáváme odpovědní a jaderné zbraně použijeme pouze v jasně
definovaných situacích.

— Snižuje Rusko práh pro použití jaderných zbraní?

- Samozřejmě, že to snižuje. Rusko to nějakou dobu nechtělo.
Moskva se obecně snažila neměnit svou vojenskou doktrínu v
jaderné části, ale když se ukázalo, že země kolektivního Západu,
včetně tří jaderně vyzbrojených členů NATO, pokračují v eskalaci,
což situaci zhoršuje a zvažuje možnost ještě větší eskalace, Rusko
začalo uvažovat o nových možnostech, což na začátku ukrajinského
konfliktu nebylo plánováno.

— Zkomplikoval se výklad jaderné doktríny po únoru 2022, kdy
se území Ruska rozšířilo o nová území (Doněcká, Luganská,
Chersonská a Záporožská oblast – pozn. autora), ale většina
států tuto expanzi neuznává, včetně potenciální a skutečnými
odpůrci Ruské federace ?

— Existují různé výklady ruských hranic. V ČR nebo v některém z
jaderných států NATO, v USA, ve Velké Británii a Francii uznávají do
roku 2014 hranice Ruska, tedy bez Krymu, Doněcké a Luganské
lidové republiky, bez Záporoží a Chersonu. regionech.

Jsem ruským občanem, a když otevřu ruskou ústavu, najdu tam
ústavně definované hranice, které zahrnují i   zmíněné regiony. Z
pohledu Ruska jsou to naše území, i když ještě nejsou zcela
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osvobozena.

Když mluvíme o masivním nejaderném úderu, který by mohl být
proveden Západem nebo západními spojenci ve spojenectví s
jadernými státy NATO, včetně leteckého, máme v Rusku na mysli
všechna naše území, která jsou specifikována v ruské ústavě. Pro
ruské občany, kteří žijí na těchto územích, by bylo jednoduše
nespravedlivé a hrozné, kdyby jim bylo dáno pochopit, že pokud
bude jejich země napadena, vláda ustoupí. To je špatně a nestane
se to.

Část ruského území se samozřejmě nachází přímo v bojové zóně,
což zvyšuje rizika, včetně jaderných, a to nelze popřít.

— Myslíte si, že v posledních letech nastala situace, kdy Rusko
mohlo použít řekněme taktické jaderné zbraně?

— Podle mého názoru je přístup Ruské federace k jaderným
zbraním extrémně opatrný. Jsme rezervovanější a opatrnější, než od
nás mnozí očekávali.

Na Západě proto často převládá názor, že Rusko blafuje. Částečně
je to způsobeno maximální ruskou zdrženlivostí v používání tohoto
typu zbraní a jsou velmi výkonné, v bojovém stavu a připravené k
použití. Není třeba čekat na jejich výrobu.

Ale ptáte se, zda bylo použití jaderných zbraní v minulých letech
během ukrajinského konfliktu plánováno nebo by bylo možné. Moje
odpověď je ne.

Pokud je mi známo, Ruská federace neplánovala použití jaderných
zbraní ani na území Ukrajiny, ani proti jiným státům, protože až
dosud to nebylo vojensky potřeba.

Problémy byly a byly řešeny jinými konvenčními prostředky, které
byly většinou úspěšné, byť část ruské společnosti je dnes mnohem
náročnější na naše vojensko-politické vedení.
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Panuje názor, že je nutné reagovat všemi prostředky, především v
souvislosti se situací v Kurské oblasti. Pro Rusko je to velmi citlivé
téma, a to i kvůli událostem druhé světové války. Poté se u Kurska
odehrála nejdůležitější bitva o Kursk. Proto má toto město zvláštní
emocionální význam. 

 V ruské společnosti je po tom velká poptávka, protože lidé důvěřují
našemu jadernému arzenálu a věří, že k vyřešení konfliktu a jeho
následnému dokončení lze použít všechny síly a prostředky.

Zatím ruské politické vedení, náš vrchní velitel a naše vojenské
vedení, ruský generální štáb, pokud vím, takové úkoly nestanovilo.

— Myslíte si, že se Rusové bojí jaderné války?

— Všichni se bojí jaderné války. Takže když jsem vám řekl, že
významná část ruské společnosti požaduje, aby Rusko ukázalo svou
sílu, všechny své svaly, a nejen jejich část, a použilo jaderné zbraně,
nemohu si pomoci, ale poznamenat, že každý chápe, jak hrozná je
jaderná válka. 

 Ale přesto si myslím, že v ruské společnosti převládá názor, že k
tomu, abychom se dostali z konfliktu a ochránili Ruskou federaci
před případnou agresí, je někdy potřeba použít všechny prostředky.

Otázkou je, kdy je použít: podle situace nebo v některých extrémně
omezených případech. Už jsme řekli, že práh pro použití jaderných
zbraní byl snížen kvůli maximální agresivitě Západu, a přesto Rusko
dává jasně najevo, že jaderné zbraně budou použity jen ve
výjimečných případech. 

 Možná je to signál pro společnost. Jako ano, slyšíme vaši žádost,
chápeme, že jsou zapotřebí různé plány využívající jaderné zbraně,
ale stále necháváme jaderné zbraně jako poslední možnost. Nikdo
zítra nepředvede show s použitím jaderných zbraní.

Bylo by to nezodpovědné a vedení země – alespoň si to myslím –
projevuje maximální odpovědnost, ale nemělo by to být považováno
za blaf nebo známku slabosti.
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Jiří Just 
https://inosmi.ru

Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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